
 معاون محیط طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد: 
 تشکیل کمیته حفاظت 

از گونه های در خطر انقراض 
 معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: در تلاشیم برای برخی گونه های خاص 
سیاه  خرس  و  غ  میش مر یوزپلنگ،  جمله  از  حساس  و 
آسیایی که در لبه مرز انقراض قرار دارند، با جلب مشارکت 
غیردولتی، کمیته حفاظتی تشکیل دهیم. حمید ظهرابی 
در گفت وگو با ایرنا افزود: با توجه به در خطر انقراض بودن 
برخی گونه های ارزشمند، سازمان حفاظت محیط زیست 
برنامه هایی برای حفاظت از آنها دارد که از جمله آن جلب 
مشارکت مردمی است از این رو علاوه بر افزایش تلاش های 
حفاظتی با مشارکت تمام بخش های دولتی، محیط بانان 
و کارشناسان سازمان، ادارات کل استان ها در چارچوب 
جلب مشارکت عمومی، تلاش می کنیم کمیته هایی را برای 
جلب مشارکت غیر دولتی در مورد حفاظت از یوزپلنگ و 
سایر گونه های حساس راه اندازی کنیم. وی اظهار داشت: 
این کمیته ها هنوز در مرحله اولیه هستند، جلسه هایی با 
غ و  حضور متخصصین درباره پرندگان شکاری، میش مر
یوزپلنگ تشکیل شده که عمدتا به درخواست متخصصین 
بوده و به بحث و بررسی درباره شرایط این گونه ها، چالش ها 
کمیته  با  راهکارها پرداخته شده، همچنین جلسه ای  و 
تخصصی آبزیان برگزار شد و تصمیمات مهمی در مورد گونه 
تیلاپیا در این جلسه اتخاذ شد لیکن این کمیته هم نیاز به 
بازنگری دارد، اما معتقدم برای موفقیت باید تمام دانش و 
تجربه موجود در کشور و حتی سطح بین الملل را به کار گرفت، 
تشکیل این کمیته ها و ترکیب آن ها به نحوی خواهند بود که 
تضمین کننده مشارکت عموم ذینفعان و علاقه مندان باشد. 
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
کید کرد: برای یوزپلنگ هم نگرانی ها زیاد  محیط زیست تا
است، متاسفانه سطح زیستگاه های فعال این گونه در ۲ دهه 
اخیر کاهش قابل توجهی داشته و تهدیدها روز به روز افزایش 
می یابد، پروژه حفاظت از یوزپلنگ هم تعطیل شده، بنابراین 
تلاش خواهیم کرد با تشکیل کمیته ای سیاست گذاری، اجرا و 
نظارت بر اقدامات مرتبط با این گونه را با ذینفعان به مشارکت 
بگذاریم، در این بین متخصصان حیات وحش در سطح ملی 
با افکار و عقاید متنوع و همچنین متخصصان بین المللی 
قطعا برای سازمان فرصت مغتنمی است که از کنار آن به 
راحتی نخواهیم گذشت، در سازمان حفاظت محیط زیست 
به دنبال توافق سازی و ایجاد شرایط برای وفاق متخصصان، 
کمیت برای حفظ تنوع زیستی  مردم و اجزای دولت و حا
کشور هستیم و معتقدیم با افزایش مشارکت پذیری، بیشتر 
کید بر  از همیشه به هدفمان نزدیک خواهیم شد. وی با تا
اهمیت جلب مشارکت مردم در حفاظت بهتر از محیط زیست 
و گونه های حیات وحش اظهار داشت: بسترهای قانونی 
برای جلب مشارکت عمومی وجود دارد و در بخش هایی هم 
خلا قانونی داریم اما تلاش می کنیم در مرحله اول با استفاده 
کثری از ظرفیت های قانونی موجود مشارکت عمومی را  حدا
تقویت و همزمان با اصلاح و تکمیل قوانین، ظرفیت لازم برای 
مشارکت مردم را فراهم کنیم، در برنامه هفتم توسعه با وجود 
درخواست های متعدد متخصصین موضوع مشارکت مردم در 
حفظ تنوع زیستی مغفول ماند، این در شرایطی است که مقام 
معظم رهبری امسال به سیاق گذشته بر موضوع مشارکت 

کیدی جدی داشته اند. مردم تا

  آرمان ملی– شفق محمدحسینی: قصه از خودکشی 
کرد به  که خودش را از ساختمانی پرت  فردی آغاز شد، 
پایین. همان ساختمانی که خانه ای را در آن اجاره کرده 
بود؛ خانه، کلمه ای که این سال ها برای همه افراد جامعه 
مدام کوچک و کوچک تر شد. همچون سفره هایی که آنقدر 
جمع و جور شد، که حالا حتی به اندازه یک دورهمی و شب 
نشینی مهمانی اندک هم جا ندارد. وقتی برای خرید ساده 
یک هفته خانواده خود هم باید آنقدر دودوتا چهارتا کنی، 
که دیگر مغزت به مهمان قد نمی دهد! مرد میانسال از 
پشت بام خانه ای که قرار بود امن باشد خودش را به پایین 
پرت کرد؛ خانه ای اجاره ای، در یکی از محله های تهران. 
سال ها پیش در هر محل و خانواده ای تنها یکی دو نفر اجاره 
نشین بودند، و اغلب افراد توانایی خرید مسکن بعد از یکی 
دودهه کار کردن و پس انداز را داشتند. اما هرچه جلوتر 
آمدیم و پیش رفتیم، باتوجه به نابسامانی های اقتصادی، 
عرصه بر قشر کم توان جامعه تنگ تر شد. کافی است نگاهی 
به اطرافتان بیندازید. دیگر تعداد افرادی که صاحب خانه 
گر به آنها ارثی نرسیده باشد، به تعداد انگشت های  هستند، ا
یک دست هم نمی رسد. با گسترش شهرنشینی و پیشرفت 
جوامع شهری، بسیاری از روستاییان به شهرها پناه آوردند. 
خ اجاره بهایی که تناسبی با میزان درآمد افراد  با گسترش نر
کوچک به  که از روستاها و شهرهای  نداشت، همان ها 
شهرهای بزرگی چون تهران پناه آوردند، مجبور به زندگی در 
حاشیه شهرها شدند. همین مساله ترکیب جامعه را نامتوازن 
کرد. به گونه ای که دیگر حتی قشر متوسطی وجود ندارد، و 
تقریبا افراد بسیاری از این طبقه، به قشرکم درآمد کوچ کردند. 
ربطی ندارد شمال شهر باشی یا جنوب؛ شرق باشی یا غرب. 
حالا دیگر اجاره بهای یک خانه حداقلی در اغلب مناطق، 
در برخی موارد با میزان حقوق یک خانواده برابری می کند و 
همین سبب می شود عرصه بر همه افراد تنگ شود. باتوجه 
به عدم توازن و تناسب میان درآمد و سطح رفاه یک فرد در 
جامعه ای آشفته ، نه تنها منجر به آسیب های اجتماعی، 
که در ادامه آسیب های روانی هم به پیکر تک تک افراد وارد 
خواهد کرد. این را با نیم نگاهی به افرادی که در طی روز 
می بینید، خواهید دید. همه اینها سبب می شود که افرادی 
که آستانه تحمل بالایی ندارند، توان این میزان ناهماهنگی و 
مشکلات را نداشته باشند. بعداز ظهر پنجشنبه، ۲6مهرماه، 
مرد میانسالی پس از درگیری باصاحبخانه، سراجاره ای که 
نپرداخته بود، از پشت بام خود را به حیاط پرت کرد. بار روانی 
، با توجه به شرایط  مشکلات اقتصادی در سال های اخیر
اقتصادی، در مهم ترین بخش و بنیانِ یک خانواده، تزلزل 
گر نباشد، خانواده ای  ایجاده کرده است؛ خانه. مکانی که ا
شکل نمی گیرد. بحث مسکن در سال های اخیر به یکی از 
کتورهای زندگی اجتماعی بدل شده است.  پیچیده ترین فا
، دیگر  به گونه ای با رشد بهای مسکن در دهه های اخیر
رویای خانه دارشدن، آرزویی دور و دراز است. به طوری 
که طبق آمارها و گزارش های خود کارشناسان حوزه های 
مختلف اجتماعی و اقتصادی، برای خانه دار شدن در 
کلانشهری چون تهران، باید با این وضعیت درآمد 150 سال 

کار کنی، تا بتوانی صاحب خانه شوی. 
  مردم آجرهای یک حکومت هستند

در همین راستا، دکتر امیرمحمدشهسوارانی، جامعه شناس 
و روانشناس، به »آرمان ملی« گفت: مساله این است که بحث 
کسری بودجه است. وقتی درآمد و هزینه با هم تناسبی ندارد، 
آسیب هایی به فرد و جامعه وارد می شود. در سراسر دنیا فقط 
دولت های رفاه، که شامل کشورهایی مثل استرالیا، نیوزیلند، 
ژاپن و اروپا هستند، سرویس های رفاهی را برای شهروندان 
خود فراهم می کنند. حتی در کشورهایی مانند آمریکا و کانادا 
هم این اتفاق نمی افتد. هرچند در برخی کشورها مثل آلمان، 

گر توان پرداخت اجاره خانه را نداشته باشید، مادامی  شما ا
که زنده هستی و پرونده قضائی خاص و مزاحمتی برای دیگران 
ندارید، صاحب خانه نمی تواند شما را بیرون کند و دولت 
اجاره بهای شما را پرداخت می کند. اما متاسفانه این در همه 
کشورها اتفاق نمی افتد. در دولت های رفاه، سیاست و اقتصاد، 
گیر است، درحالی که در دیگر کشورها موازنه اقتصادی و  فرا
سیاسی در انحصار گروهی محدود است. همین مساله سبب 
کثریت جامعه در سطحی روبه افول باقی بمانند  می شود که ا
گرفته شوند. این جامعه شناس در ادامه گفت:  و نادیده 
مرکز پژوهش های مجلس، برای یک خانواده 4نفره، حداقل 
حقوق را 30 میلیون تومان پیش بینی کرده است، چندنفر 
کارمند در ایران حقوقشان 30میلیون در ماه است؟ آیا کارگر 
آنقدر درآمد دارد؟ این وظیفه اجتماعی دولت است که موظف 
که متاسفانه این  کند.  90درصد جامعه حمایت  است از 
اتفاق نمی افتد و آن 300هزارتومان واریزی دولت برای هر فرد 
هم، به جایی نمی رسد. محمدشهسوارانی با اشاره به اینکه 
مردم، آجرهای یک حکومت هستند، افزود: سرمایه های 
یک حکومت، مردم هستند. ما باید روی مردم سرمایه گذاری 
کنیم. منابع انسانی ما همین مردم هستند. باید رفاه را 
افزایش دهیم. شعارهایمان در راستای قدم هایی باشد که 
برمی داریم. با این وضعیت اقتصادی، مردم با کدام پول باید 
بچه را بزرگ کنند، وقتی هزینه های اولیه یک کودک در ماه 
بالغ بر میلیون ها تومان می شود؟ از کجا بیاورند و پرداخت 
کند؟ او درباره راهکاری که می توان برای کاهش فشارهای 
اقتصادی و اجتماعی بر قشر کم درآمد بیان کرد، گفت: باید 
یک تناسبی بین درآمد و هزینه باشد. زمانی که این تناسب 
نباشد، آسیب های متعددی ایجاد می شود. برخی آمارهای 
نگران کننده هم وجود دارد. همین عدم تامین نیازهای 
مادی سبب می شود که یک فرد در خانواده به سمت و سویی 
برود که آسیب های متعددی را در درون خانواده ایجاد کند. 
ما باید به دنبال راهکارهایی برای کاهش فقر باشیم. مساله 
آموزش مهارت های  که متاسفانه ما  این است  نیز  دیگر 
تاب آوری را به افراد ندادیم. مهارت های تاب آوری یعنی اینکه 
من بدانم با استرس های تازه ای که ایجاد شد، چطور مواجه 
. او با  شوم؟ آیا این مهارت ها آموزش داده شده است؟ خیر
اشاره به بعد روانی مشکلات اقتصادی که در فردی منجر به 
گر بخواهیم  خودکشی شود، نیز گفت: از بعد روانشناسی هم ا
به این قضیه نگاه کنیم، ما باید این فرد را بررسی کنیم. این 
لات روانی داشته باشد،  فرد ممکن است یک سری اختلا
لات روانی تحت تاثیر فشارهای اجتماعی تشدید  این اختلا

می شود. یک بخش استعداد درونی فرد است برای ابتلا به 
آسیب های روانی، یک بخش دیگر استرس ها و تنش های 
بیرونی است. عامل اصلی خودکشی، ناامیدی است. سطح 
ناامیدی در فرد افسرده هر زمان بالا بیاید، خودکشی می کند. 
ما یک سری از افرادی را داریم که افسردگی شان بالا است اما 
خودکشی نمی کنند. خودکشی آسیب اجتماعی است که ما 
باید آن را کنترل کنیم. چرا طرف ناامید است؟ شب می خوابد 
کرده است. آیا  و صبح بیدار می شود و قیمت دلار تغییر 
دستمزدش افزایش پیدا می کند؟ چندبار از ابتدای سال 
کی را شاهد بودیم؟  کنون افزایش قیمت در اقلام اولیه خورا تا
چندبار از اول امسال قیمت لبنیات تغییر کرده است؟ حقوق 
کارمند مگر چندماه یکبار افزایش پیدا می کند که از پس این 
گر سالی ۲0درصد کارفرما اضافه کند،  افزایش قیمت ها برآید؟ ا
خیلی به ما لطف کرده است که آن هم همه اضافه نمی کنند. 
بنابراین تناسبی این میان وجود ندارد. او درباره آستانه 
تحمل افراد و رسیدن به مرز خودکشی نیز گفت: خودکشی 
یک لحظه است، اما این لحظه مثل یک صاعقه از آسمان 
کتورهایی وجود دارد، که مهم ترینش  نمی آید. یک پیش فا
این است که فرد دیگر نه می تواند پیش بینی کند و نه کنترل. 
سطح حقوق نمی خواند، سطح درآمد نمی خواند، صاحبخانه 
مدام اجاره بها را بالا می برد، صاحبخانه هم جز همین خانه 
و اجاره ای که می گیرد، سرمایه ای ندارد. آیا صاحبخانه در 
. صاحبخانه  فرایند قیمت گذاری مسکن دخیل است؟ خیر
هم همین نانی را می خورد که سال گذشته 10 هزارتومان بود و 
حالا ۲0هزارتومان شده است. مجلس می گوید ما در شرایطی 
گر زن و شوهر هردو کار  قرار دادیم که در یک خانواده هم ا
کنند، درآمدشان به آن سقف ماهی 30میلیون تومان نخواهد 
رسید. نتیجه همه اینها می شود اینکه فرد دچار مشکل 
اقتصادی می شود. محمدشهسوارانی درباره لزوم لحاظ 
کردن بیمه خدمات روان درمانی گفت: اصلا آیا هیچ بیمه ای 
هزینه های روان درمانی را پوشش می دهد؟ نهایتش مشاوره 
با روانپزشک، 5جلسه در سال، قرارداد بیمه تکمیلی یکی 
گر طرف بستری روانپزشکی شود، هزینه های  از بیمه ها، ا
گر بخواهد برود روان  بستری اش پرداخت می شود. ولی ا
. آیا توانبخشی عصبی شناختی در سطح مدارس  درمانی، خیر
و جامعه صورت گرفته است؟ آیا دولت این هزینه ها را می کند؟ 
 . که افراد را در برابر خیلی از مشکلات محافظت کند؟ خیر
هرجلسه روان درمانی حداقل یک میلیون تومان است. حالا 
فردی که در پرداخت اجاره بهای ماهیانه خود مانده است، 

چگونه می تواند به روانِ خود بیندیشد؟ 
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 کارت سوخت 
گرفتیم ولی  ۲ ماه است ما خودرو را تحویل  الان 
کارت سوخت ندارد، زمانی که به مسافرت رفته بودیم 
جایگاه دارها کارت آزاد را به مسافران نمی دادند در هر 
حال بهتر است خودرو و کارت سوخت با هم به دست 
مشتری برسد تا مردم سرگردان برای زدن بنزین نباشند. 
صمدی از تهران

پارکینگ بیمارستان
تهران  بیمارستان های  اطراف  در  پارکینگ  نبود 
مشکلات زیادی را برای مردم به وجود آورده است. 
گاهی اوقات نبود پارکینگ سبب جریمه های سنگین 
ملاقات کنندگان می شود. جا دارد مسئولان شهرداری 

یا بیمارستان ها فکری به حال این مساله بکنند. 
کمالی از تهران

همسان سازی
اجرا  هنوز  بازنشستگان  حقوق  همسان سازی 
تا  هستند  این  منتظر  بازنشستگان  است.  نشده 
این همسان سازی اجرا شود ولی هنوز خبری از این 
همسان سازی نیست از مسئولان تقاضا داریم که به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
عبدی از تهران 

ک آسفالت در پرند وضعیت اسفنا
به نظر می رسد مسئولان شهری در شهر جدید پرند 
کافی است  چندان به فکر مردم این شهر نیستند. 
کنید تا متوجه  از خیابان های پرند عبور  با ماشین 
بی تفاوتی نسبت به وضعیت آسفالت این شهر بشوید. 
به عنوان شهروندی که در پرند زندگی می کند، از دنبال 
کردن موضوع خسته شده ام و دیگر امیدی ندارم که 
شهرداری یا سازمان عمران شهری به فکر مردم پرند 
گر یکی از مسئولان عالی رتبه کشور گذرش  باشند. شاید ا
به پرند بیفتد به حال ما مردم معمولی فرق داشته باشد 
که در آن صورت دستور از بالا باعث می شود شهر پرند از 
ج شود وگرنه از ما مردم کاری ساخته  این وضعیت خار

نیست.
خبازیان از پرند

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

خودکشی مردی که توان پرداخت اجاره بها را نداشت 

اجارهای کثریتجامعهدرخانههایمحقر زندگیسختا
برسفرههایاجارهنشینی؟    مهمانیفقر

 حال  مساعد دانش آموزان 
آشخانه 

کرد  اعلام  پرورش  و  آموزش  وزارت 
مدرسه  دانش آموزان  عمومی  حال 
جنت آشخانه که بر اثر نشت گاز بدحال 
 ، شده بودند خوب است.به گزارش  مهر
وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد: صبح 
کننده اُدِرانت  شنبه، نشت ماده بودار 
گاز آشخانه و انتشار آن  در انبار شرکت 
جمله  از  انبار  این  پیرامون  محیط  در 
شاهد  دخترانه  دبیرستان  محوطه 
از  نفر  چند  بدحالی  موجب  جنت، 
دانش آموزان این مدرسه شد. با تدبیر و 
تصمیم مدیر مدرسه، مسئولان آموزش 
و پرورش منطقه و فرماندار شهرستان 
احساس  با  دانش آموزانی  سملقان، 
بدحالی برای مداوا و بررسی های بیشتر 
به بیمارستان پورسینا در شهر آشخانه 
منتقل شدند. خوشبختانه حال عمومی 
این  با  است؛  خوب  دانش آموزان  این 
وجود با هدف اطمینان خاطر و آرامش 
دقیق  بررسی های  انجام  خانواده ها، 
حصول  تا  لازم  آزمایش های  و  پزشکی 

نتیجه در دستور کار قرار دارد.

   بدهی تامین اجتماعی 
کز درمانی  به مرا

سازان  بیمه آتیه  شرکت  مدیرعامل   
و  بازنشستگی  صندوق  گفت:  حافظ 
سازمان تامین اجتماعی در مجموع 6 
کز درمانی  هزار و 400 میلیارد تومان به مرا
حافظ  سازان  آتیه  بیمه  قرارداد  طرف 
بدهکارند و امیدواریم سریعتر نسبت به 
پرداخت آن اقدام کنند. به گزارش ایرنا، 
علیرضا نمازی گفت: از سال گذشته هزار 
و ۷00 میلیارد تومان صندوق بازنشستگی 
و چهار هزار و ۷00 میلیارد تومان سازمان 
کز درمانی بیمه  تامین اجتماعی به مرا
آتیه سازان حافظ بدهکارند با این حال 
این شرکت خسارت مستقیم بازنشستگان 
تامین اجتماعی را تا آخر مردادماه امسال 
یادآوری  با  وی  است.  کرده  پرداخت 
اینکه آتیه سازان حافظ به عنوان بیمه 
کشور  در  شعبه   44 با  درمان  تکمیلی 
فعالیت می کند، ادامه داد: حدود 9 هزار 
و ۷00 مرکز درمانی سرپایی و بستری طرف 
قرارداد با این شرکت بیمه هستند. نمازی 
اظهار داشت: وقتی بیمه ها در پرداخت 
مطالبات بیمه های تکمیلی تاخیر کنند، 
بیمه  و  می بینند  آسیب  شدگان  بیمه 
تکمیلی مجبور به لغو قرارداد می شود. وی 
میزان عمل به تعهدات به بیمه گذاران را 
کرد و گفت: با توجه به  96 درصد اعلام 
و  اجتماعی  تامین  بازنشستگان  اینکه 
کشوری بخشی از  صندوق بازنشستگی 
بیمه گذاران را تشکیل می دهند، تلاش 
می شود تا این قشر در پرداخت هزینه ها 
مدیرعامل  نشوند.  سردرگمی  دچار 
بیان  حافظ با  آتیه سازان  بیمه  شرکت 
بیمه شدگان  نارضایتی  از  اینکه بخشی 
گاهی  آتیه سازان حافظ، ناشی از عدم آ
که  بیمه شدگان از بسته خدمتی است 
خریداری می شود، افزود: بیمه شده توقع 
دارد بیمه گر همه خدمات درمانی را ارائه 
دهد در حالی که این خدمات را خریداری 
آتیه سازان  بیمه  هزینه  وی  نکرده اند. 
حافظ را ماهانه ۲ هزار میلیارد تومان بیان 
کرد و اظهار داشت: هزینه های بیماران 
خاص به صورت هفتگی پرداخت می شود 
زیرا شرایط این بیماران به گونه ای است 

که نباید اجازه داد دچار مشکل شوند.

 فوت دو کارگر در آتش سوزی 
 پالایشگاه پارس پتروشوشتر سه شنبه 
شب )۲4 مهرماه( در پی حادثه ای دچار 
انفجار و آتش سوزی شد. در این حادثه 
۷ نفر از پرسنل پالایشگاه مصدوم شدند 
مدیر  باختند.  جان  آن ها  از  تن  دو  که 
پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی  روابط 
جندی شاپور اهواز از درگذشت دو کارگر 
مصدوم حادثه انفجار پالایشگاه پارس 
پترو شوشتر خبر داد. علیرضا نجفی در 
گفت وگو با ایسنا با اشاره به آخرین وضعیت 
مجروحان حادثه آتش سوزی پالایشگاه 
پارس پتروشوشتر اظهار کرد: در پی این 
حادثه سه مصدوم دچار سوختگی به 
آیت ا...  بیمارستان سوانح و سوختگی 
طالقانی اهواز انتقال یافتند. وی افزود: 
حدود  سوختگی  مصدومان  از  نفر  دو 
100 درصد و 90 درصدی داشتند و بسیار 
بدحال بودند و شرایط ناپایداری داشتند. 
تخصص  فوق  و  متخصص  همکاران 
مختلف این مصدومان را ویزیت کردند اما 
با توجه به اینکه وضعیت بیماران ناپایدار 
بود امکان نجات آن ها نزدیک به صفر 
بود. مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی جندی شاپور اهواز بیان کرد: این 
دو بیمار که 3۷ و 39 سال سن داشتند، 
)۲۷ مهرماه( در بیمارستان جان خود را از 
دست دادند. وی ادامه داد: مصدوم دیگر 
هم زیر 40 سال سن و 36 درصد سوختگی 
داشت که با وضعیت پایدار و هوشیار و 
ادامه درمان،  برای  با رضایت شخصی 

ترخیص شد.

  رئیس دانشگاه شیراز گفت: تعداد دانشگاه ها به نسبت جمعیت کشور زیاد است و محدود 
کردن تعداد آنها می تواند به افزایش بهره وری آموزش عالی منجر شود. محمد موذنی، رئیس 
دانشگاه شیراز در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این سوال که با توجه به مشکلات بودجه ای آموزش 
عالی که وزیر علوم در مراسم آغاز سال تحصیلی بیان کردند، وضعیت بودجه ای دانشگاه شیراز 
کنون دانشگاه ها با آن مواجه  کنون به چه صورت است؟ گفت: به لحاظ بودجه، مشکلی که هم ا ا
هستند، این است که با توجه به افزایش ظرفیت پذیرش دانشجو در دانشگاه ها، زیرساخت ها 
به طور متناسب توسعه نیافته اند. به عبارت دیگر، از نظر فضای کالبدی، امکانات آزمایشگاهی، 
رفاهی، ورزشی و فرهنگی در حالی که تعداد دانشجویان در دانشگاه های کشور به طور قابل 
توجهی افزایش یافته است، این امکانات برای پاسخگویی به نیازهای این تعداد دانشجو، 
به واقع کافی نیست. وی سپس در تبیین این موضوع گفت: ریشه این مشکل در این است که 
بودجه لازم برای توسعه زیرساخت ها تأمین نشده است. علاوه بر این، اتفاق دیگری که رخ داده، 
افزایش تعداد دانشگاه های کوچک و بزرگ در بسیاری از شهرستان ها است. افزایش تعداد 
دانشگاه ها در حالی که سهم بودجه ثابت باقی مانده، منجر به کاهش اعتبارات تخصیص یافته 
به هر یک از دانشگاه ها می شود و این موضوع به ویژه به دانشگاه های قدیمی و اصلی کشور 
، اعتباری که در گذشته بین حدود بیست تا سی دانشگاه توزیع  آسیب می زند. به عبارت دیگر
کنون بین 130 تا 140 دانشگاه توزیع می شود، که شامل دانشگاه های دولتی است و این  می شد، ا
، علمی کاربردی و فنی و حرفه ای است. در حال  غیر از دانشگاه های غیرانتفاعی، آزاد، پیام نور
حاضر تعداد دانشگاه های دولتی به بیش از 130 رسیده است، در حالی که سهم آموزش عالی 
از بودجه همچنان حدود سه درصد بوده و این موضوع مشکلات را تشدید می کند. موذنی در 
ادامه با اشاره به افزایش پذیرش دانشجو در دانشگاه ها گفت: در دانشگاه شیراز نیز مانند سایر 
کنون حدود 1۷ یا 1۸ هزار دانشجو داریم. این  دانشگاه ها تعداد دانشجویان افزایش یافته و هم ا
تعداد در گذشته کمتر بوده و علت آن تأسیس رشته های جدید و پذیرش دانشجویان در این 
رشته ها است. وی ادامه داد: با استخدام اعضای هیات علمی جدید، بار دانشگاه سنگین تر شده 
و این باعث شده است، به رغم افزایش سالانه بودجه، این افزایش تنها با تورم موجود تناسب 
داشته باشد و نه با مسئله  افزایش تعداد دانشجویان و اساتید. سهم کلی آموزش عالی از بودجه 
همچنان ثابت مانده و عددی که به این بخش تخصیص می یابد، همانند گذشته است. در 
حالی که بار دانشگاه ها سنگین تر شده است. در واقع افزایش تدریجی تعداد دانشجویان در دو 
سه دهه اخیر هیچ گاه با بودجه دانشگاه ها متناسب نبوده است. رئیس دانشگاه شیراز تصریح 
کرد: کسری بودجه اثرش را تقریبا در همه جا نشان می دهد از فرسودگی ساختمان ها و تأسیسات 
دانشگاه  تا به روز نشدن تجهیزات آزمایشگاهی و عدم تخصیص اعتبار به پژوهش از جمله 

گرنت های پژوهشی اعضای هیات علمی و اعتبارات پایان نامه ها. در مجموع این مسئله هم 
تأثیرات منفی بر کیفیت پژوهش و هم آموزش دارد. واقعاً دستاوردهای علمی که کشور به دست 
گر این امکانات  آورده، تلاش همکاران ما و ناشی از کار جهادی با حداقل امکانات بوده است. ا
به روز شود، یقیناً دستاوردهای علمی نیز چند برابر خواهد شد. موذنی در پاسخ به این سوال که 
آیا حوزه  ویژه ای وجود دارد که در آن ها مشکلات به طور خاص حادتر به نظر برسد؟ گفت: به طور 
کلی، نمی توان یک حوزه خاص را نام برد و گفت که وضعیت بحرانی تر است. به عنوان مثال، در 
بخش هایی که مواد مصرفی آن ها شامل مواد شیمیایی است، مانند رشته شیمی، به دلیل 
وابستگی به واردات این مواد و نوسانات قیمت ارز، مشکلات بیشتری وجود دارد. بنابراین، هر 
جایی که مواد مصرفی برای کارهای آموزشی و پژوهشی نیاز باشد، مشکلات جدی تری مشاهده 
می شود. رئیس دانشگاه شیراز سپس به مسئله تاثیر تحریم ها پرداخت و گفت: تحریم ها به طور 
مستقیم بر ورود برخی تجهیزات علمی تأثیر گذاشته و همچنین در انتشار برخی دستاوردهای 
علمی محدودیت هایی ایجاد کرده اند. به عنوان مثال، ممکن است مقالات برخی از همکاران ما 
به دلیل تحریم ها در ژورنال های بین المللی منتشر نشود. موذنی سپس اضافه کرد: از سوی دیگر، 
تحریم ها ما را به سمت خودکفایی در برخی حوزه ها سوق داده  است و در این راستا، می تواند 
موجب شکوفایی نیز شوند. اما در برخی موارد دیگر، تحریم ها محدودیت های بیشتری ایجاد 
کز علمی و تحقیقاتی را به ما نرسانده است. به عنوان مثال، یکی  کرده و امکانات ضروری برای مرا
از دانشگاه ها در چند مورد اعلام کرده است که برنده جوایز بین المللی شده، اما اجازه ورود این 
جوایز به کشور را نداشته است. این موارد متأسفانه وجود دارد و تأثیرات منفی خود را بر جای 
می گذارد. در برخی موارد، یک مقاله پژوهشی ممکن است پذیرفته شود، اما به دلیل تحریم ها، 
اجازه انتشار آن داده نشود. موذنی ادامه داد: ما در حد امکان، مشکلات دانشگاه را بارها به 
مسئولان وزارت علوم، مجلس و سازمان برنامه و بودجه منتقل کرده ایم. برخی کمک ها انجام 
شده، اما برای حل اساسی مشکلات مالی دانشگاه ها، دو نکته حائز اهمیت است؛ نخست سهم 
آموزش عالی از بودجه عمومی از سه درصد باید به پنج درصد افزایش یابد و دوم تلاش جدی 
کز آموزش عالی باید انجام شود. وی افزود: این شامل ادغام دانشگاه های  برای ساماندهی مرا
کوچک و کاهش تعداد آن هاست، زیرا تعداد فعلی دانشگاه ها برای جمعیت کشور زیاد است. 
رئیس جمهور محترم آقای پزشکیان نیز در جایی به معضل تعدد دانشگاه ها اشاره کرده بودند، 
به نظرم داشتن 50 دانشگاه قوی و معتبر با امکانات روز بهتر از داشتن 600 یا ۷00 دانشگاه با 
کنون بیش از دو هزار  کز علوم پزشکی کشور ا امکانات محدود است. مجموعه دانشگاه ها و مرا
، دولتی و علمی کاربردی دارد که این تعداد واقعاً  دانشگاه شامل دانشگاه های آزاد، پیام نور

ضرورت ندارد. محدود کردن تعداد دانشگاه ها می تواند به افزایش بهره وری منجر شود. 

مطرحکرد: رئیسدانشگاهشیراز

 تعداد دانشگاه ها به نسبت جمعیت، زیاد است


